

## Практическая работа № 11

Тема: «Покупки: одежда, обувь и продукты питания»

Цель: работа с новым лексическим материалом и формирование навыков и умений использования в предложениях слов many, much, alotof, little, few, аfew с существительными.

Содержание работы:

- 1.изучить\повторитьграмматический материал (№4), выполнить краткий конспект
- 2.выполнить упражнения на закрепление№1(устно), №5, №16(письменно-полностью записывая предложения вставляя пропущенное слово), №6(текст прочитать, понять перевод) №8(ответить на вопросы), №12

**Warm-up**

**1** Match the pictures with the words.

	<p>a. cucumbers b. soup c. apples d. cup e. cheese f. knives g. fish i. cakes</p>	<p>j. meat k. potatoes l. chicken m. strawberries n. cans o. bread p. cherries</p>	
			
			
			

## ИСЧИСЛЯЕМЫЕ И НЕИСЧИСЛЯЕМЫЕ СУЩЕСТВИТЕЛЬНЫЕ COUNTABLE AND UNCOUNTABLE NOUNS

К **исчисляемым существительным** (Countable Nouns) относятся слова, обозначающие предметы, которые можно посчитать, например: *apple, tomato, table, plate*. Эти существительные имеют единственное и множественное число: *There is a cup on the table. There are two cups on the table.*

**Неисчисляемые существительные** (Uncountable Nouns) обозначают предметы, которые нельзя посчитать. К этой группе относятся слова, обозначающие абстрактные понятия (*happiness* — счастье, *beauty* — красота); погодные явления (*rain* — дождь, *snow* — снег); названия веществ, жидкостей (*paint* — краска, *cotton* — хлопок, *iron* — железо, *cheese* — сыр, *water* — вода); болезни (*flu* — грипп, *gastritis* — гастрит). Сюда же относятся такие слова, как *advice* — совет/советы, *air* — воздух, *behaviour* — поведение, *furniture* — мебель, *information* — информация, *luggage* — багаж, *news* — новость/новости, *traffic* — движущийся транспорт и др.

Неисчисляемые существительные могут также иметь единственное и множественное число, причем их значение во множественном числе часто приобретает другой оттенок:

hair — волос, волосы  
fish — рыба (собир.)  
fruit — фрукты (собир.)  
money — деньги

water — вода  
cheese — сыр  
sugar — сахар

hairs — отдельные волосы  
fishes — отдельные рыбы  
fruits — фрукты (разных видов)  
monies, moneys — деньги (в юридических документах)  
waters — воды (например, прибрежные)  
cheeses — сорта сыра  
sugars — кусочки или ложечки сахара

С неисчисляемыми существительными, как правило, не употребляется неопределенный артикль *a/an*, но может использоваться определенный артикль *the*: *This information is well-known. The news is bad.*

Неисчисляемые существительные формально можно перевести в разряд исчисляемых, если добавить перед ними единицы измерения: *jar* — (стеклянная) бан-

## Eating Traditions

ка, **bottle** – бутылка, **cup** – чашка, **glass** – стакан, **slice** – ломтик/кусочек, **piece** – кусочек, **loaf** – буханка, **tin** – (жестяная) банка, **kilo(gramme)** – килограмм, **carton** – упаковка, **can** – (жестяная) банка, **packet** – пакет и т. п. + **of**:

a loaf of bread – буханка хлеба      two loaves of bread – две буханки хлеба  
a piece of advice – совет      a few pieces of advice – несколько советов

### A LOT OF, MUCH, MANY, A LITTLE, LITTLE, A FEW, FEW



a lot of

#### Uncountable Nouns:

a lot of	<b>much</b>
много	(negative, interrogative)
a little	<b>little</b>
немного	мало



a little



little

There is □ sugar in the sugar bowl. (нулевой артикль)  
There is **a lot of** sugar in the sugar bowl.  
Is there **a lot of / much** sugar in the sugar bowl?  
There is not **much** sugar in the sugar bowl.  
There is **a little** sugar in the sugar bowl. (немного, но все же есть)  
There is **little** sugar in the sugar bowl. (мало, почти нет)



many

#### Countable Nouns:

a lot of	<b>many</b>
много	много
a few	<b>few</b>
немного	мало



a few

There are **a lot of** apples in the vase.  
There are **many** apples in the vase.  
There are **a few** apples in the vase. (немного, но все же есть)  
There are **few** apples in the vase. (мало, почти нет)



few

Слова **much** (много), **little** (мало), **a little** (немного) используются с неисчисляемыми существительными. Обычно к неисчисляемому относятся жидкости (*water* – вода, *oil* – масло), слишком маленькие предметы, которые невозможно посчитать (*sand* – песок, *flour* – мука), или абстрактные понятия, так как их нельзя увидеть или потрогать руками (*knowledge* – знание, *work* – работа).

**Much** (много) обозначает большое количество чего-либо неисчисляемого: *much sugar* (много сахара), *much milk* (много молока), *much time* (много времени).

**Much** употребляется с **неисчисляемыми** существительными,  
**Many**(много) употребляется с **исчисляемыми** существительными

Противоположность *much* – это *little*: *little sugar* (мало сахара), *little milk* (мало молока), *little time* (мало времени). *little* и *few* имеют одинаковое значение — мало.

Мы используем **little(мало) / a little(немного)** с **неисчисляемыми существительными**.

Мы используем **few(мало) / a few (немного, недостаточно)** с **исчисляемыми существительными**.

Конструкция "**A lot of**" — универсальная, ее можно использовать как с исчисляемыми существительными, так и с неисчисляемыми.

**A lot of** заменяет *much* и *many*, эта конструкция используется как в неформальных, так и в официальных разговорах, применяется в связке с существительным практически во всех контекстах (употребляется только в утвердительных предложениях): *They get a lot of information.* — Они получают много информации.

**5** Fill in the gaps with *much, a little, little, many, a few, few*.

1. There are . . . . . boys in our group and . . . . . girls.
2. We are thirsty! – It's a problem! There is . . . . . water.
3. There is . . . . . cheese in the fridge. It's not enough for the salad.
4. There are . . . . . people at the stadium. – Because it has been raining all day.
5. There isn't . . . . . snow in the yard.
6. There is . . . . . food in the kitchen. We can't feed our guests.
7. This disc has only . . . . . good songs. I don't want to buy it.
8. My younger brother likes to go to the kindergarten. There are . . . . . toys there.
9. There is . . . . . furniture in my parents' bedroom: a bed, built-in wardrobe and two bedside tables.
10. I want to knit a short jacket. I don't need . . . . . wool yarn for it.

**16** Fill in the gaps with *much, a little, little, many, a few, few*.

1. I like my coffee with . . . . . milk and sugar.
2. The meal costs . . . . . euros.
3. You look fit! Do you exercise . . . . . ?
4. There is only . . . . . gouache in the bottle. You can't draw any pictures.
5. Don't talk too . . . . . at the lesson.
6. We know the material well and ask the teacher only . . . . . questions.
7. There are . . . . . nuts in the bowl, put some more, please.
8. I don't like sweet tea, so I put only . . . . . sugar in my tea.
9. They have . . . . . money. – Are you sure they are poor?
10. In our country we don't eat . . . . . seafood.

## Vocabulary

6 Study the following words and expressions.

grocer's — бакалея

baker's — булочная

greengrocer's — магазин «Овощи — фрукты»

dairy — молочный магазин

butcher's — мясной магазин

ready-made — готовый

fabric — ткань

china — фарфор

electrical appliances —

электроприборы

linen — постельное белье

customer — покупатель

counter — прилавок

underwear — нижнее белье

knitwear — трикотаж

pasta — макаронные изделия

flour — мука

poultry — мясо птицы

beetroot — свекла

ready-weighed and packed —

расфасованный

## What Do Shops Offer?

When we want to buy something, we go to a shop. Although every town or city has many kinds of shops, many of these are typical: a supermarket, a department store, men's and women's clothing stores, a grocer's, a baker's, a greengrocer's, a dairy and a butcher's.

Alexander's family like to do their shopping at big department stores and supermarkets. These sell various goods under one roof and this is very convenient. A department store, for example, true to its name, consists of many departments: ready-made clothes, fabrics, shoes, sports goods, toys, china and glass, electrical appliances and electronics, cosmetics, linen, curtains, books, gifts, jewellery etc. You can buy anything you like there.

There are also escalators in big stores which take customers to different floors. The goods for sale are on the counters so that they can be easily seen. In the women's clothing department you can find dresses, suits, blouses, skirts, coats, beautiful underwear and many other things. In the men's clothing department you can choose suits, trousers, overcoats, ties etc. In the knitwear department one can buy sweaters, cardigans, short-sleeved and long-sleeved pullovers, woollen jackets. In the cosmetic department they sell perfume, face creams and powders, lipsticks, lotions, shower gels, soap, shampoos . . .

In the supermarket we can also buy many different things in the same location: meat and sausages, fish, sugar, pasta, flour, cereals, tea, coffee, bread and whatnot.

At the butcher's there is a wide choice of meat and poultry. At the baker's you can buy white or brown bread, rolls and biscuits.

Another shop we frequently go to is the greengrocer's, which is stocked with cabbage, potatoes, onions, cucumbers, carrots, beetroots, green peas and various fruits. Everything is sold here ready-weighed and packed.

If you call round at a dairy, you can buy milk, cream, cheese, butter and many other milk products.

8 Are these statements true or false? Correct the false ones.

1. You can buy vegetables in the greengrocer's.
2. To buy various goods under one roof is very convenient.
3. To buy meat and poultry you have to go to the butcher's.
4. The dairy sells milk, cheese and sausages.
5. Cereals are sold in the baker's.
6. Everything in the greengrocer's is ready-made.
7. You can find various fruits in the Fruit & Veg shop.
8. The department store is a store with escalators.
9. The knitwear department offers everything for knitting.
10. To buy china one needs to go to China.

## Writing

12 Make a shopping list for the next week.

